
  رئيس مركز جواني جمعيت وزارت بهداشت گفت: تلقي عمده جامعه 
بر اين است كه اگر جنين زير چهار ماه سن داشته باشد، سقط  كردن او 
اشكالي ندارد! اما جنين از زمان  »لانه گزيني« در رحم مادر داراي حيات 

است و سقط جنين زير چهار ماه هم مساوي با قتل فرزند است. 
  سخنگوي شهرداري تهران با اشاره به آغاز ساخت بالغ بر ۲۸۵ هزار 
واحد مسكوني توسط ش��هرداري تهران گفت: تمام جزئيات تك تك 
س��اختمان هايي كه در تهران جواز مي گيرند، در س��امانه شهرسازي 

شهرداري تهران معلوم و روشن است. 
  وزير آموزش و پرورش از تعيين تكليف ثبت نام اتباع خبر داد و گفت: 

با كم كاري و كم فروشي مديران مدارس و مناطق برخورد مي كنيم. 
  رئيس س��ازمان حفاظت محيط زيس��ت با بيان اينكه زمان بذل و 
بخشش از منابع طبيعي كشور س��پري شده است، گفت: شناخت و به 
رسميت شناختن ابرچالش هاي محيط زيستي در مواجهه با وضعيت 

بحراني و شكننده محيط زيست كشور اهميت دارد. 
مدير عامل ش��ركت س��اماندهي صنايع و مشاغل ش��هر تهران با اشاره به 
شناس��ايي ۲۰ نقطه بحراني در تهران براي دستفروشي از برخورد نيروي 

انتظامي با مافياي دستفروشي در محور چهارراه وليعصر تهران خبر داد. 

10 هزار ميليارد ريال به حساب
 فرهنگيان بازنشسته واريز شد

مدي�ر عام�ل صن�دوق ذخي�ره فرهنگي�ان از واري�ز 10 ه�زار و 
130 ميلي�ارد ري�ال سهم الش�ركه و س�ود ب�ه حس�اب اعضاي 
بازنشس�ته صندوق از ابتداي امس�ال تا پايان مرداد ماه خبر داد. 
به گزارش روابط عموم��ي و امور بين الملل مؤسس��ه صندوق ذخيره 
فرهنگيان، محسن احمدي، مدير عامل صندوق ذخيره فرهنگيان از 
واريز 1۰ هزار و 13۰ ميليارد ريال سهم الشركه و سود به حساب اعضاي 
بازنشسته صندوق از ابتداي امسال تا پايان مرداد ماه خبر داد و گفت: 
بيش از ۲ هزار و 67۸ ميليارد ريال از اين مبلغ، به عنوان سهم الشركه 
به حساب فرهنگيان بازنشسته عضو صندوق از فروردين تا پايان مرداد 

14۰3 واريز شده است. 
وي افزود: صندوق طب��ق تعهدات و برنامه اي كه ب��ه فرهنگيان عزيز 
وعده داده بود سهم الشركه بازنشستگان را در سريع ترين زمان ممكن 
و كمتر از يك ماه پس از دريافت اطلاعات بازنشس��تگي واريز مي كند 
و 1۲هزارو۵۲3 نفر از فرهنگيان كه تا مردادماه سال جاري بازنشست 

شدند، مشمول اين پرداختي بوده اند. 
مدير عامل صندوق ذخيره فرهنگيان همچنين اظهار داشت: فرهنگيان 
بازنشسته علاوه بر دريافت سهم الش��ركه، مشمول دريافت سود سال 
مالي منتهي به 31 شهريور 14۰3 خواهند بود كه اين مبالغ نيز طبق 
روال و پس از برگزاري مجمع عمومي صندوق به حس��اب اين عزيزان 

واريز خواهد شد. 
احمدي تصريح كرد: در تيرماه امسال همچنين بيش از 7 هزار و 4۵۲ 
ميليارد ريال از سود مصوب، متعلق به اعضاي بازنشسته  سال قبل به 
صورت نقدي به حساب بيش از 1۲۵ هزار نفر از اين عزيزان واريز شد. 

وي يادآور شد: در سال گذش��ته نيز در مجموع 76 هزار و 4۵9 نفر از 
فرهنگيان بازنشسته عضو صندوق در كمترين زمان و قبل از برقراري 
مستمري بازنشستگي، سهم الشركه خود را از صندوق ذخيره دريافت 
كردند كه اين تعداد ش��امل فرهنگيان بازنشسته، بازخريدي، فوتي و 
انصرافي عضو صن��دوق ذخيره فرهنگيان بودن��د و در مجموع بالغ بر 
31 هزار ميلي��ارد ريال معادل 3هزارو1۰۰ ميليارد تومان به حس��اب 
ايشان واريز ش��د.  مدير عامل صندوق ذخيره فرهنگيان با بيان اينكه 
بانك سرمايه براي خدمت رساني و ارائه تسهيلات به فرهنگيان آمادگي 
دارد، خاطرنش��ان كرد: فرهنگيان عضو صندوق ب��راي اطلاع از واريز 
سهم الشركه، به صورت حضوري يا اينترنتي موجودي حساب خود را 

در بانك سرمايه  بررسي كنند. 
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اين نخستين باري نيس�ت كه رهبر معظم انقلاب 
روي مس�ئله جمعيت و چالش لاع�لاج پيري آن 
تأكيد مي كنن�د، اما اينكه يكي از وزرا را مس�ئول 
پيگيري جدي اين كار كنند و از او بخواهند  شخصاً 
و به جد روي مس�ئله متمركز ش�ود، امري اس�ت 
كه در دل خودش حرف هاي بس�ياري دارد. سقط 
جني�ن،  وضعي�ت ش�بكه هاي بهداش�تي،  برخي 
برخورده�اي نامناس�ب در بلوك ه�اي زايماني، 
 س�زارين و تش�ويق به كاهش نرخ باروري، تسلط 
ديدگاه هاي�ي همچ�ون خط�ر فرزن�دآوري براي 
زنان بالاي 35 س�ال و زير 18 س�ال و برنامه هايي 
همچون غربالگري هاي غير اصولي و غير استاندارد 
از جمل�ه موضوعاتي اس�ت كه اي�ن وزارتخانه به 
ش�كل مس�تقيم با آنها در ارتباط اس�ت و اگرچه 
بخش�ي از اين چالش ها ب�ا اجرايي ش�دن قانون 
حمايت از خانواده و جواني جمعيت اصلاح شده اما 
بخش هاي ديگري همچنان پابرجاست و مي طلبد 
تا وزير بهداشت به شكلي جدي شخصاً وارد عرصه 
ش�ود. بر اين اس�اس پس از تأكيدات مقام معظم 
رهبري وزير بهداشت، درمان و آموزش پزشكي با 
اشاره به روند كاهشي جمعيت كشور طي 10 سال 
گذش�ته، از ايجاد يك توليت قوي، سيستماتيك 
و همه جانب�ه ب�راي موضوع جوان�ي جمعيت خبر 
داده توليتي كه قرار است با حمايت رئيس جمهور 
عملياتي ش�ود، اما اين توليت چيس�ت و چگونه 
محقق مي ش�ود و با عوامل خارج از وزارتخانه كه 
در ن�رخ جمعيت نق�ش دارند،  چه نس�بتي دارد؟

س��ال هاي پيش رو در دولت چهاردهم را شايد بتوان 
آخرين فرصت براي اصلاح وضعيت جمعيت كش��ور 
دانست. قانون جواني جمعيت كه پس از سال ها كش 
و قوس س��ال14۰۰ از س��وي دولت س��يزدهم ابلاغ 
شده تا سال 14۰7 بنا بود اجراي آزمايشي خودش را 
تجربه كند. هفت سالي كه سه سال نخست آن مطابق 
با دولت سيزدهم و چهار س��ال باقي مانده درست در 
سال هايي اس��ت كه دولت چهاردهم راهبري امور را 
به عهده گرفته اس��ت. س��ال هايي كه به دليل خالي 
شدن توان جمعيتي جامعه با خروج دهه شصتي ها و 
حتي رفته رفته دهه هفتادي ها از فرزندآوري اهميت 
حياتي دارد. از سوي ديگر بسياري از زيرساخت هاي 
كشورمان هنوز اصلاح نش��ده و همچنان چالش هاي 
زيادي گريبانگير ساختارهاي مرتبط با حوزه جمعيت 
اس��ت كه وزارت بهداش��ت به عنوان متولي سلامت 
جامعه و وزارتخانه اي ك��ه در دوران تحديد جمعيت 
نقشي مهم و محوري داشت، حالا هم براي اصلاح اين 

روند نقشي حياتي دارد. 
   ايجاد يك تولي گري بهداشتي

محمدرضا ظفرقندي در حاش��يه »نشست كشوري 
سلامت مادران و جواني جمعيت« با بيان اينكه جواني 
جمعيت يك موضوع ملي اس��ت و تمام مجموعه ها، 
ارگان ها و وزارتخانه ها كه مي توانند در موضوع جواني 
جمعيت دخيل باشند، بايد براي حل مسائل، مشكلات 
و چالش هاي مرتبط با جمعي��ت گام بردارند،  افزود: 

» به منظور حل مشكلات جمعيتي بايد به موانعي كه 
در اين مس��ير وجود دارد، توجه كنيم، افزود: موانع و 
مشكلات مانند مسائل اقتصادي وجود دارد كه بايد در 

كانون توجه قرار گيرد و به آن پرداخته شود.«
وزير بهداش��ت با بيان اينكه تمام مسائل و مشكلاتي 
كه بر موضوع جمعيت اثرگذار هس��تند بايد در قالب 
يك پكيج مورد رسيدگي قرار گيرند، اظهار كرد: » اگر 
مسائل و مشكلات اثرگذار بر حوزه جمعيت در قالب 
يك پكيج مورد بررسي قرار گيرد، مشكل سالمندي 

جمعيت در آينده اي نه چندان دور حل مي شود.«
وي با بيان اينكه با توجه به كاهش نرخ رشد جمعيت 
كشور بايد براي حل مسائل اثرگذار بر افزايش جمعيت 
اقدام كنيم، افزود: »حل بخش عمده اي از اين مسائل 
بر عهده وزارت بهداشت است. اقدامات بايد به نحوي 

باشد كه به نرخ رشد قابل توجهي دست  يابيم.«
ظفرقندي در پاسخ به پرسش��ي مبني بر برنامه هاي 
وزارت بهداش��ت براي موضوع جواني جمعيت گفت: 
»در نظر داريم ك��ه يك توليت قوي، سيس��تماتيك 
و همه جانب��ه براي موض��وع جواني جمعي��ت ايجاد 
كنيم و اين كار را با حماي��ت رئيس جمهور عملياتي 
مي كنيم. اگر بخش هاي اثرگذار در حوزه جمعيت بر 
اساس 73 ماده قانون جواني جمعيت به وظايف خود 
عمل كنند، مشكل جواني جمعيت در آينده نزديك 

برطرف مي شود.«
   از تحديد تا افزايش 

محمد علي ولئي، عضو هيئت علمي دانشگاه در پاسخ 
به اين س��ؤال كه توليتي كه بايد در موضوع جمعيت 

در وزارت بهداشت ايجاد شود بايد چه مشخصه هايي 
داشته باشد؟ به »جوان« مي گويد: » وزارت بهداشت 
متولي اصل��ي جمعيت ب��وده و نقش��ش را ايفا كرده 

است.«
طبق توضيحات وي تحديد جمعيت ابتدا از سياست 
در دولت اصلاحات و دولت س��ازندگي شروع ش��ده و 
نقش اصلي را وزارت بهداست داش��ت و توبكتومي و 
وازكتومي براي افراد ب��الاي دو فرزند و تنبيهاتي كه 
براي افراد داراي فرزند سوم و بالاتر براي بيمه و ارائه 
خدمات شهروندي صورت مي گرفت و امروز اين مسئله 

به فرهنگ تبديل شده است. 
اين پژوهشگر حوزه جمعيت با تأكيد بر اينكه جمعيت 
يك بحث س��اختاري و ي��ك بحث ش��ناختي دارد، 
مي افزاي��د: » در بحث س��اختاري موان��ع اقتصادي، 
كلانشهر و مشكلات معيش��تي و اصطلاحاً بالا رفتن 
هزينه فرزنددار شدن كه از بهداشت و درمان و مدرسه 
و مهد و تحصيل و همه اينه��ا را در بر مي گيرد. امروز 
وقتي كسي در كلانشهر زندگي مي كند فرصت كمي 
براي فرزندآوري دارد، چه به لحاظ زمان،  چه مسكن، 

 چه معيشت چه بهداشت.«
از ن��گاه وي در بحث هاي ش��ناختي هم ام��روز نظام 
ارزش هاي ساختارنگر تك فرزندي و دو فرزندي شكل 
گرفته است. امروز وقتي 63 درصد از پذيرفته شدگان 
كنكور خانم ها هستند اين به يك الگوي بلامنازع براي 
تحصيل تبديل شده اس��ت و هر خانمي كه دانش��گاه 
نرود، انگار پايين جدول ارزش��گذاري اجتماعي قرار 

مي گيرد. 

  اط�لاع رس�اني،  نظ�ارت و جدي�د نظ�ر در 
ساختارها 

ولئي درباره اينكه تولي گري وزارت بهداش��ت در حوزه 
جمعي��ت بايد چگونه باش��د؟ اينگونه پاس��خ مي دهد: 
» وزارت بهداشت در تولي گري بحث جمعيت مي تواند 
با همكاري رسانه ها فرهنگ سازي و اطلاع رساني كند. 
به طور مثال اين مسئله كه سلامت در داشتن دو فرزند 
و بيش��تر اس��ت اين موضوع به لحاظ علمي اثبات شده 
خانم هايي كه فرزند بيشتري مي آورند، سلامت بالاتري 
دارند. به لحاظ اق��دام هم بايد مقابله با س��قط جنين، 
وازكتومي و توبكتومي و مواردي از اين دست را به صورت 

جدي در برنامه هايشان قرار دهند.« 
وي معتقد است از نظر ساختاري بايد با چنين رويكردي 
در اين وزارتخانه مقابله شود و از منظر نظام ارزشي هم 
وزارت بهداشت مي تواند از زبان پزشكان و متخصصان 
اثبات كنند كه فرزندآوري براي سلامت خانواده، مادر و 
فرزندان  بسيار ضروري و مناسب است و خانواده ها را از 

اين موضوع آگاه كند. 
   نظارت با قوانين تخلف ناپذير

وزارت بهداشت در دوره سياست هاي كاهش جمعيت 
يكي از اصلي ترين نقش ها را ايفا كرد و از طريق خانه هاي 
بهداش��ت و ش��بكه بهداش��تي كاهش تع��داد مواليد 
آموزش ه��اي لازم را به م��ردم مي داد و ع��لاوه بر اينها 
خدمات و جراحي هاي عقيم س��ازي مانن��د وازكتومي 
و توبكتومي به ش��كلي راي��گان و فراتر از آگاه س��ازي و 
اطلاع رس��اني انجام مي ش��د. همين حالا هم همچنان 
برخي بهورزان و خانه هاي بهداشت همان رويكرد قبلي را 

در حوزه سلامت و جمعيت پيگير هستند. همين مسئله 
هم مي تواند زيربخشي دليل توصيه اكيد رهبري به وزير 
بهداشت براي پيگيري شخصي و جدي مسئله جمعيت 
را توجيه كند. همچنان كه صالح قاسمي پژوهشگر حوزه 
جمعيت در اين باره به »جوان«  مي گويد: » تأكيد رهبري 
بر وزارت بهداشت اين است كه نقطه تماس زيادي با مردم 
در حوزه فرزندآوري دارد و بسياري از هزينه ها معطوف 
به اين مجموعه است و متأسفانه بسياري از بخش هاي 
شبكه بهداش��ت همچنان در مقابل سياست هاي كلي 
جمعيت و قانون جواني جمعيت مقاومت مي كنند و هنوز 
مخالفت هاي پنهان و پيدا زيادي در اين مجموعه ديده 
مي شود! فكر مي كنم بخش��ي از اين تأكيد رهبر معظم 

انقلاب به اين دليل است.«
ولئي نيز با تأكيد بر لزوم نظارت بيش��تر روي خانه هاي 
بهداشت و شبكه بهداش��تي و زير مجموعه هاي مرتبط 
با وزارت بهداش��ت مي افزاي��د: » در دوره اي كه وزارت 
بهداشت مأمور به اين تحديد جمعيت بود، كاركناني كه 
مسئول اين كار بودند به ازاي عملكردشان اضافه كاري 
يا پاداش معناداري را دريافت مي كردند و به همين دليل 
خود آنها هم مزيد بر علت بودن��د و اگر خود افراد هم به 
انجام چنين عمل هايي راضي نبودند،  آنها راضي ش��ان 
مي كردند. امروز آن يارانه قطع شده، اما اين باور در برخي 
از كاركنان اين ش��بكه ها جزو تكانه هاي رفتاري ش��ان 
شده است. وزارت بهداشت بايد به شدت اين را با قوانين 

محكم و تخلف ناپذيري كنترل كند. 
قطع به يقين مسئله جمعيتي موضوعي چند وجهي است 
كه بايد از زواياي گوناگون ديده ش��ود و تنها يك متولي 
ندارد. بر اين اساس، تولي گري وزارت بهداشت بايد همراه 
با هماهنگي با عوامل خارج از وزارتخانه باشد كه در نرخ 
جمعيت نقش دارند. ولئي در اين باره تأكيد مي كند: » ما 
در چند سال گذش��ته كه در ميز جمعيت وزارت كشور 
و شوراي عالي انقلاب فرهنگي فعاليت داشتيم اينها را 
مطرح كرده ايم. مسئله جمعيت يك مجموعه و زنجيره 
است. صدا و سيما، وزارت مسكن و شهرداري ها همه و 
همه در بحث جمعيت نقش دارن��د. چرا بايد 43 درصد 
از جمعيت ما در هشت كلانش��هر متمركز شوند. خود 

شهرنشيني و شهرهاي بزرگ ضد جمعيت است.«
به گفته وي در تهران اگر كسي بخواهد فرزند داشته باشد 
با مشكلات زيادي مواجه است،  مسكن،  ترافيك،  بهداشت 
آموزش  همه موارد موجب مي ش��ود هزين��ه فرزند بالا 

رفته برود. 
اين پژوهشگر حوزه جمعيت تأكيد مي كند: » اگر وزارت 
بهداش��ت مي خواهد اين تولي گري را انجام بدهد بايد 
علت يابي را انجام دهد. درست است وزارت بهداشت در 
دوره اي نقش اول را در موضوع جمعيت داشته، اما امروز 
مجموعه اي اس��ت كه اگر وزير محترم بخواهد پايه اي و 
اصولي با اين قضيه مواجه ش��ده و برايش راهكار داشته 
باشد، بايد از س��ازمان ها و وزارتخانه هاي ديگر از طريق 

هيئت دولت شناسايي و فراخواني بشوند« . 
به اعتقاد وي، يكي از جاهاي كه مي تواند در اين زمينه 
كارايي داشته باشد،  ستاد ملي جمعيت است. اين ستاد 
و اعضاي آن توجيه هس��تند و از طريق دولت و ظرفيت 

وزارت كشور مي توانند تقسيم كار كنند. 

سرويس مدارس امسال هم با حاشيه هايي همراه بوده است

مسير پرپيچ و خم »سپند« تا مدرسه!

كمتر از دو هفته تا آغاز س�ال تحصيلي باقي مانده 
و والدين در تكاپ�وي مهيا ك�ردن مقدمات حضور 
فرزندش�ان در كلاس ه�اي درس هس�تند. آنها در 
لا به لاي انبوهي از كارها مثل تأمين شهريه مدرسه، 
تهيه لباس فرم، خريد لوازم التحرير و كوله پشتي ، بايد 
به فكر مهيا كردن سرويس مدرسه مطلوب و مطمئن 
نيز باشند، سرويسي كه پس از پيچ و خم هاي فراوان 
و طبق آيين نامه اجرايي حم�ل و نقل دانش آموزي، 
جزو امور محوله به شهرداري ها قرار گرفته است، اما 
دردسرهايي را نيز براي والدين به همراه داشته است. 

شهريور ماه سال گذشته بود كه يك آيين نامه در رابطه با 
سرويس مدارس مصوب و ابلاغ شد. طبق اين آيين نامه 
والدين براي تأمين سرويس فرزندان دانش آموز خود بايد 
از طريق ثبت نام اينترنتي در سامانه سپند اقدام كنند و 
اجازه ندارند براي دانش آموز خود سرويس هايي خارج 
از اين س��امانه و آزاد بر را انتخاب كنند. هنوز نمي توان 
به قطعيت گفت كه اين تصمي��م، چه مزايا و معايبي را 
به دنبال دارد، بدون شك قضاوت برايش زود است، اما 
وقتي در همين قدم اول، سامانه ثبت نام سرويس مدارس 
ايراداتي دارد كه والدين را س��رگردان كرده، نمي توان 

كاملًا نسبت به آن خوش بين بود. 
 گلايه والدين از ايرادات سپند

اخيراً در رس��انه ها و همچنين ش��بكه هاي اجتماعي، 
پيام هاي گله آميز از قطعي سامانه س��پند در برخي از 
شهرها منتش��ر شده اس��ت. پدر دو دانش آموز مقطع 
ابتدايي و دبيرستان در اين رابطه گفته است: »پيغام هاي 
خطاي مختلفي هنگام ثبت نام ظاهر مي ش��ود، گاهي 
به دليل پايين بودن س��رعت اينترنت، مراحل ثبت نام 
نيمه كاره مي ماند و گاهي ه��م والديني كه چند فرزند 
دارند، پس از ثبت نام يكي از فرزندانشان، امكان ثبت نام 

فرزندان ديگ��ر را ندارند و با خطاي سيس��تمي مواجه 
مي شوند. « او ادامه داده است: »چرا وقتي توان انجام يك 
كاري وجود ندارد، مس��ئوليت قبول مي كنند؟ سامانه 
تعيين شده دائم قطع و وصل مي ش��ود و وقتي هم كه 
وصل است، مدام پيام هاي خطا مي دهد، خطاهايي مثل 
اينكه اين دانش آموز متعلق به شما نمي باشد؛ به همين 
دليل نتوانستيم نسبت به تأمين سرويس اقدام كنيم!«

مادر يكي از دانش آموزان مقط��ع ابتدايي در اين رابطه 
گفته اس��ت: »مراحل تعيين ش��ده در س��امانه را طي 
مي كنيم، اما هنگام تعيين آدرس، پيام خطا يا محدوده 
خطا در سامانه ارسال مي ش��ود، گاهي هم محدوده را 
قبول نمي كند و ادامه كار پيش نمي رود. متأس��فانه به 
دليل ضعف سيستم و نبود نظارت كافي بر آن، فرزندان 

ما به سرويس مدرسه نرسيده اند!«
 نظارت بر خط بر نحوه سرويس دهي

ماه گذشته بود كه مرتضي ضامني، مدير عامل اتحاديه 
حمل و نقل مسافر شهري كشور در واكنش به ايرادات 
مطرح شده از سوي تعدادي از والدين در زمان ثبت نام 
دانش آموزان و مواجهه با خطاي اين دانش آموز متعلق 
به شما نمي باشد، گفت: »علت نمايش خطاي فوق اين 
اس��ت كه والدين زمان ثبت نام اوليه در س��امانه سپند 
يك بار به اشتباه كدملي دانش آموز را به جاي كدملي ولي 
دانش آموز وارد كرده اند و زماني كه متوجه اين موضوع 
مي شوند دوباره كد ملي والدين را ثبت مي كنند كه در 
مرحله افزودن دانش آموز س��امانه خطاي اعلام شده را 

نمايش مي دهد.«
ضامني درباره نحوه نظارت بر سرويس مدارس گفت: »در 
سامانه سپند، اطلاعات مربوط به شركت ها، رانندگان، 
خودروها و مسيرهاي س��رويس مدارس به طور كامل 
ثبت و در دس��ترس والدين قرار مي گيرد، همچنين به 
منظور افزايش سطح كيفيت و ايمني اين حوزه، امكان 

نظارت بر خط بر نحوه سرويس دهي ناوگان نيز در اين 
سامانه فراهم شده است و والدين مي توانند تخلفات اين 
حوزه را به ش��هرداري مربوطه اعلام كنند و اگر اوليا با 
شركت هايي كه در س��امانه ثبت نشده قرارداد ببندند، 

مسئوليتي متوجه شهرداري نخواهد بود.«
 سرويس مدارس كلاس تربيتي سيار است 

از آنجايي كه مس��ئوليت س��رويس م��دارس برعهده 
شهرداري ها قرار دارد و سال اولي است كه اين كار انجام 
مي شود، حساسيت ها نسبت به آن دو چندان شده است. 
روز گذشته عليرضا كاظمي، وزير آموزش و پرورش در 
جلسه پروژه ملي ستاد مهر كه با حضور مديران وزارت 
كشور در وزارت آموزش و پرورش برگزار شد، تأكيد كرد 
كه نگاه ما به سرويس مدارس كلاس تربيتي سيار است 
و راننده هم مربي اين مدرسه سيار است، بنابراين نگاه 
اوليا و مربيان به اين مسئله بايد نگاهي ايمن و متمركز 
بر مسائل تربيتي و اخلاقي باشد. كاظمي اظهار داشت: 

»س��رويس مدارس تيغ دولبه اس��ت. به اين معنا كه 
مي تواند هم ظرفيت تربيتي باشد و در صورت بي توجهي 
و عدم نظارت تبديل به معضل انحرافي شود و به همين 
منظور بايد براي سرويس مدارس برنامه تربيتي تهيه و 

تدوين شود.«
او به ضرورت نظارت دقيق در س��رويس مدارس تأكيد 
كرد و اظهار داش��ت: »ضروري است تيمي جهت تهيه 
محتواهاي ساده و لذت بخش همراه با پيام هاي فرهنگي 
تش��كيل ش��ود تا بر س��رويس مدارس نظارت دقيقي 
داشته باشد. بايد در همين راستا، آموزش هاي لازم براي 
رانندگان ارائه ش��ود و حتي نياز است گزينشي در اين 
زمينه صورت بگيرد تا از خطرات و نگراني هاي احتمالي 

پيشگيري شود.«
وزير آموزش و پرورش پيش��نهاد كرد، شبكه نظارتي 
قوي با استفاده از ظرفيت فرهنگيان بازنشسته تشكيل 
شود تا به جهت اشراف بر گفتمان آموزش و پرورش در 

اين زمينه ورود كرده و همفكري كنند، چراكه حضور 
بازنشس��تگان مي تواند ديدگاه ها و نظ��رات والدين و 
مدرس��ه را براي پيگيري مباحث مرتبط با س��رويس 
مدارس و همچنين پيش��گيري از اتفاقات ناگوار به هم 

نزديك كند. 
 از اس�تعلام برخ�ط رانن�دگان ت�ا پيش�نهاد 

بسته هاي تشويقي براي آنها
در اين نشس��ت همچنين، مهدي جمالي نژاد، معاون 
عمران و توسعه وزارت كش��ور درباره سرويس مدارس 
گفت: »دراين ب��اره برنامه ريزي هاي لازم انجام ش��د تا 
سامانه و زيرساخت هاي آن ايجاد شود، بر همين اساس 
ثبت نام ها در حال انجام است، ضمن آنكه براي تأمين 
امنيت، بستر استعلام برخط رانندگان تدبير شده است.« 
جمالي با يادآوري اينكه بعد از جلس��ه وزير آموزش و 
پرورش با استانداران، جلسه شوراي ترافيك در استان ها 
به طور مستمر تشكيل مي شود، به ايجاد نرم افزاري براي 
رصد و نظارت بر عملكرد رانندگان س��رويس مدارس 

اشاره كرد. 
مجتبي ش��فيعي، مدير كل دفتر حم��ل و نقل و دبير 
شوراي عالي هماهنگي ترافيك شهرهاي كشور نيز در 
ادامه جلسه به اقدامات و تدابير جهت سرويس مدارس 
اش��اره كرد و گفت: »اقداماتي جهت ايمن��ي در تردد 
خودروها و روند چگونگي تعيين نرخ سرويس مدارس و 

تخصص گرايي انجام شده است«. 
شفيعي درخواس��ت كرد تا مكاتباتي با وزراي صمت و 
نفت جهت جذب بهتر رانندگان و بسته هاي تشويقي 

انجام شود. 
او به تأمي��ن هزينه س��رويس م��دارس دانش آموزان 
اس��تثنايي اش��اره كرد و گفت: »بايد در اين خصوص 
رايزني هاي لازم انجام و بودج��ه مدنظر نيز تخصيص 

يابد.«

ساختار وزارت بهداشت را »جمعيتی« کنيد
بررسي مؤلفه هاي تولي گري جمعيت از سوي وزارت بهداشت در گفت وگوي »جوان« با كارشناسان

مخالفت با قانون جوانی جمعيت وجود دارد حتی در وزارت بهداشت

زهرا چيذري
  گزارش یک

مهسا گربندي
   گزارش 2

سخنگوي دستگاه قضا:

پرونده هواپيماي اوکرايني برگشت خورد
سخنگوي دستگاه قضا در نشست خبري از اعاده پرونده هواپيماي 

اوكرايني خبر داد. 
اصغر جهانگير، سخنگوي دستگاه قضا درباره آخرين وضعيت پرونده 
هواپيماي اوكرايني گفت: قوه قضائيه و س��ازمان نيروهاي مس��لح در 
نظر دارد تمام��ي جوانب عدالت در اين پرونده رعايت ش��ود، اگر روند 
پرونده طولاني شده به همين امر بود. اكنون پرونده با نقض تحقيقات 
در ديوان عالي كشور به سازمان قضايي اعاده شده است. روند رفع نقض 
اعلام خواهد شد.  جهانگير درباره آخرين وضعيت پرونده بابك زنجاني 
و اينكه آيا وي آزاد شده است يا خير، گفت: پس از همكاري كه ايشان 
انجام داد و نسبت به رد مال اقدام  مفيدي صورت گرفت، نتيجه اين شد 
كه اعدام او به ۲۰ سال حبس تعديل شد . او بخشي از حبس را تحمل 
كرده و بخش��ي از حبس را هم در حال تحمل اس��ت و اقدام جديدي 
نيفتاده اس��ت. اگر اقدامات ارفاقي در مورد وي صورت گيرد، متعاقباً 

اطلاع رساني خواهد شد. 
س��خنگوي قوه قضائيه در بخش ديگري از اين نشس��ت درباره پلمب 
يك مركز آموزش��ي وابس��ته به كش��ور آلمان در تهران گفت: دولت 
آلمان در يك اقدام غيرقانوني مركز اسلامي هامبورگ را تعطيل كرد 
كه اميدواريم نس��بت به بازگش��ايي آن اهتمام داشته باشد، اما درباره 
تعطيلي مراكز آموزشي وابس��ته به دولت آلمان بايد گفت  با توجه به 
گزارشات ارسال شده مبني بر اقدامات غيرقانوني در اين مراكز، نياز به 
انجام يكسري تحقيقات بود كه در حال انجام است و البته برخي از اين 
مراكز پلمب و حساب هاي آنها مسدود شده است. ساير اتفاقات بعدي 
هم اطلاع رساني خواهد شد.  سخنگوي قوه قضائيه در ادامه در پاسخ 
به سؤالي مبني بر اينكه فوت جوان لاهيجاني و ضرب و جرح او توسط 
پليس باعث بي اعتمادي بخشي از افكار عمومي شده است، گفت: پس از 
اطلاع از موضوع، آقاي صادقي نياركي، رئيس دادگستري استان شخصاً 
ورود كرد و با پيگيري به موقع پنج نفر از كس��اني كه در قضيه دخيل 
بودند، دستگير شدند و الان در بازداشت هستند. همزمان نيز نيروي 
انتظامي اقدام به عزل دو نفر اعم از رئيس پاسگاه كه اكنون در بازداشت 

است و نيز فرمانده انتظامي شهرستان لاهيجان كرد. 
وي گفت: براي فرمانده نيروي انتظامي لاهيجان پرونده كيفري تشكيل 
شده و او احضار شده و تحقيقات در حال انجام است. در اين پرونده هم 
دستگاه قضايي و هم فرماندهي نيروي انتظامي اهتمام لازم را دارند كه 
حقوق مردم در همه عرصه ها رعايت شود تا خداي نكرده انجام وظيفه 

آنها منجر به نقض حقوق شهروندي نشود .  

مينا نوعی |  مهر


